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Termin 
 

 
23 listopada – 14 grudnia 2016 r.  
 

  
Liczba 
uczestników 
 

 
ok. 50 osób uczestniczyło w spotkaniu konsultacyjnym  
16 osób zgłosiło  uwagi drogą elektroniczną 
 

  
Organizatorzy 
 

 
Wydział Komunikacji Społecznej i Informacji we współpracy z 
Wydziałem Środowiska i Zieleni 
 
 

 

 

Przebieg 
 

Harmonogram konsultacji społecznych 
-   23 listopada 2016 r. - początek konsultacji społecznych 
-   23 listopada – 14 grudnia 2016 r. - zgłaszanie uwag drogą     
    elektroniczną 
-  1 grudnia 2016 r. – spotkanie otwarte z mieszkańcami 
-  14 grudnia 2016 r. - zakończenie konsultacji społecznych 
 
 
 
I. Spotkanie konsultacyjne 
1 grudnia 2016 r. o godz. 17:30 odbyło się spotkanie otwarte 
z mieszkańcami na temat zagospodarowania turystyczno-
rekreacyjnego terenów zieleni położonych na osiedlu JAR w Toruniu, 
w obrębie ul. Grudziądzkiej, Polnej oraz Ugory. 

Osobom obecnym na spotkaniu przedstawiono koncepcję 
przedprojektową, w ramach której przewidziano m.in.: stworzenie 
przestrzeni przyjaznej rodzinom, osobom starszym, jak również – 
strefy dla rozwoju lokalnej turystyki. W założeniach 
przedprojektowych znalazły się miejsca na place zabaw dla starszych 
oraz młodszych dzieci, siłownię zewnętrzną, górkę plażową, miejsca 
piknikowe, amfiteatr leśny czy skwer z widokiem na wodę. Wszystkie 
elementy zaaranżowano z myślą o potrzebach obecnych oraz 
przyszłych mieszkańców osiedla.   

W spotkaniu uczestniczyło ok. 50 osób, które w większości 
pozytywnie odniosły się do zaproponowanej koncepcji. Obawy 
wzbudziła jedynie budowa parkingu w południowej części osiedla. 
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II. Konsultacje internetowe 
Do 14 grudnia 2016 r. można było przesyłać uwagi drogą 
elektroniczną. Z tej możliwości skorzystało 16 osób. 
 

 

 
Akcja 
informacyjno
-promocyjna 

 

 
Konsultacjom społecznym towarzyszyła akcja informacyjna 
skierowana do mieszkańców Torunia.  Zastosowano następujące 
narzędzia komunikacyjne: 
üserwisy internetowe Urzędu Miasta Torunia  
üserwis społecznościowy Facebook 
üplakaty  
üinformacje w mediach lokalnych 
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Koszty Koszty przeprowadzenia konsultacji wyniosły 450 zł brutto, w tym: 
- koszt wynajmu sali na spotkanie otwarte – 300 zł brutto 
- koszt wynajmu krzeseł  – 150 zł brutto 

 
 

Uwagi Podczas spotkania z mieszkańcami pojawiło się wiele uwag 
dotyczących konsultowanego terenu. Osoby, które nie mogły 
uczestniczyć w spotkaniu, miały możliwość przesłania uwag drogą 
elektroniczną – z takiej formy kontaktu skorzystało 16 mieszkańców. 
 
Szczegółowe zestawienie uwag i opinii znajduje się w poniższych 
tabelach:         
 
I. Zestawienie uwag zgłoszonych podczas spotkania otwartego 
II. Zestawienie opinii zgłoszonych drogą elektroniczną       
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I. 
Propozycje/Uwagi zebrane podczas spotkania 

konsultacyjnego 
Odpowiedź 

1. Czy zaplanowano także place zabaw dla starszych dzieci? Uwzględniono 
Na spotkaniu przedstawiono lokalizację placów zabaw dla 
różnych grup wiekowych. 

2. Czy jest możliwość by na tym terenie znalazło się boisko? Uwzględniono 
Na spotkaniu przedstawiono lokalizację dwóch naturalnych 
boisk. 

3. Czy planowana jest jakakolwiek wycinka drzew? Odpowiedź 
Nie. Infrastruktura została wkomponowana w istniejące 
przestrzenie między drzewami. 

4. Czy boisko, które jest lokalizowane w południowej części może być przeniesione 
do części środkowej? Jeżeli pozostawimy boisko w części południowej, to 
uprzywilejujemy osoby, które tam mieszkają. 

Do analizy projektowej  
Podczas tworzenia projektu budowlanego zostanie rozważona 
możliwość posadowienia boiska w części centralnej lub 
północnej (w zależności od możliwości). 

5.  Uważam, że boisko powinno znaleźć się bardziej na północ. Do analizy projektowej 
Podczas tworzenia projektu budowlanego zostanie rozważona 
możliwość posadowienia boiska w części centralnej lub 
północnej (w zależności od możliwości). 

6.  Boisko zaprojektowane jest w odpowiednim miejscu. Patrz wyżej - punkty 4 oraz 5. 

7.  Czy na tych boiskach będzie jakiś animator i czy będzie możliwość rezerwacji? Odpowiedź 
Planowany jest obiekt otwarty typu „osiedlowego”, z którego 
będą mogły korzystać dzieci w różnym wieku. Nie będą to boiska 
działające na zasadach „Orlików”. Nie mają być również 
zamykane. Być może w przyszłości będą możliwe działania 
animacyjne na tym obiekcie, ale ewentualna realizacja będzie się 
odbywać w ramach innego przedsięwzięcia.  

8. Proponuje się postawić stoły pingpongowe. Czy mogą być one uwzględnione w 
projekcie? 

Uwzględniono 
Tak. Zostaną one ujęte w ostatecznej wersji koncepcji. 
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9. Chciałbym, abyście umieścili Państwo na tym terenie górkę do wykorzystania dla 
dzieci podczas zimy. 

Uwzględniono 
Zostanie to ujęte w ostatecznej wersji koncepcji. 

10.  Chcielibyśmy, aby pozostawić stare fragmenty ścian do wykorzystania przez 
dzieci - żeby mogły odbijać piłkę. W ten sposób nie zniszczą ścian nowych 
budynków. 

Uwzględniono 
Istniejące pozostałości mogą okazać się niebezpieczne i 
konieczne będzie ich rozebranie. Jednak pomysł ścian do 
odbijania piłką zostanie ujęty w ostatecznej wersji koncepcji. 

11. Jaki jest zaplanowany czas na realizację tej inwestycji? Odpowiedź 
Na dzień dzisiejszy nie sposób jest ocenić. Projekt zostanie 
złożony w konkursie o dofinansowanie ze środków unijnych i 
termin realizacji zależy od pozyskania środków. 

12. Jaki jest przewidziany koszt tej inwestycji? Odpowiedź 
Ok. 6,5 mln zł. 

`13. Kto będzie potem zarządzał tym terenem i pilnował porządku? Odpowiedź 
Urząd Miasta Torunia. 

14. Czy na tym terenie możliwe jest umieszenie wybiegu dla psów? 
 

Uwzględniono 
Tak. Jego lokalizację przedstawiono na spotkaniu. 

15. Jaka jest planowana nawierzchnia parkingu? Odpowiedź 
Do ustalenia na etapie projektu budowlanego. W ostatnim czasie 
miasto stara się projektować także parkingi na teokracie, jednak 
będzie to rozstrzygnięte na etapie projektowania. 

16. Z tego co mi wiadomo, to na terenach miejskich oraz w lasach  nie wolno 
spuszczać psów - czy jest to prawda? Czy można spuścić psa i nie mieć z tego 
powodu żadnych problemów? 

Odpowiedź 
Na terenie miasta pies powinien być wyprowadzany na smyczy, 
natomiast pies rasy agresywnej dodatkowo w kagańcu. Przypadki 
innego zachowania należy zgłaszać do Straży Miejskiej. 

17. Chciałbym zapytać jak będzie wykorzystany las wzdłuż ul. Fortecznej? Odpowiedź 
Pytanie wykraczające poza zakres opracowania. Zgodnie z mpzp 
tereny wzdłuż ul. Fortecznej przeznaczone są pod usługi. 

18. Chciałem zapytać o kwestie oświetlenia: czy można je na tym terenie 
zainstalować? Moim zdaniem nieoświetlone boiska będą niebezpieczne dla 
dzieci? 

Częściowo uwzględnione 
Oświetlenie typu parkowego zostanie wprowadzone w 
sąsiedztwie boisk oraz stawu. 

19. Jaka jest planowana nawierzchnia na ścieżkach? Odpowiedź 
Naturalna z pospółki. 
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20. Proponuję zainstalować trampoliny w ziemi, z których będą  mogły korzystać 
zarówno dzieci jak i dorośli. 

Do analizy projektowej 
Do rozważenia na etapie projektu budowlanego, aczkolwiek jest 
to rodzaj urządzenia, które można łatwo zniszczyć. 

21. Co ze ścieżkami rowerowymi? Jaka będzie ich nawierzchnia? Jeśli taka sama jak 
tych, których trasa przebiega wzdłuż Strugi Toruńskiej, to nie będą się one 
nadawały do jazdy rowerem. 

Odpowiedź 
Naturalna, umożliwiająca jadę rowerem. 

22. Czy planowane są asfaltowe ścieżki rowerowe? Odpowiedź 
Nie. Jedyna utwardzona część to okolice stawu. 

23. Czy znajdą się ławki na tym terenie? Odpowiedź 
Na całym tym terenie zaplanowano ustawić ławki. 

24. Czy planowane są nasadzenia nowych drzew? Odpowiedź 
Tak (drzewa iglaste) oraz rośliny na ścieżkach botanicznych. 

25. Jaki jest plan wykorzystania zabudowań betonowych, które już tam się znajdują? Odpowiedź 
Najpierw trzeba sprawdzić ich stan, niebezpieczne zostaną 
rozebrane lub zabezpieczone przed dostępem. 

26. Co oprócz plaży planowane jest jeszcze przy Stawie Komendanta? Odpowiedź 
Siedziska na skarpach, miejsca do wypoczynku, ścieżka wokół 
stawu z drewnianych kładek, utwardzone aleje, dwa place do 
występów/spotkań. 

27. Czy w projekcie przewidziano miejsce do jazdy na rolkach, deskorolce, itd.? Odpowiedź 
Nie uwzględniono skateparku. Można na ten cel wykorzystać 
okolice stawu. 

28. Uważam, że powinno wprowadzić się absolutny zakaz betonowania tego terenu. 
Należy pozostawić jak najwięcej naturalnych przestrzeni oraz dosadzić jak 
największą ilość drzew. Tym samym powinno się zrezygnować z elementów typu 
skatepark. 

Uwzględniono częściowo 
Założenie projektowe przewiduje możliwie małą ingerencję w 
warunki naturalne. Projektant będzie musiał jednak wyważyć 
różne oczekiwania mieszkańców jeżeli chodzi o stopień 
zagospodarowania tego obszaru - patrz wyżej. 

29. Od przełomu XIX i XX w. ten teren stanowił zaplecze toruńskiego garnizonu w 
postaci składnicy amunicji. W 1909 powstała tu fabryka amunicji i magazyny 
zakładów zbrojeniowych, które w 1920 r. przejęło Wojsko Polskie. Składy 
przechodziły kolejno we władanie czterech różnych wojsk. Zasada była taka, że 

Uwzględniono 
Koncepcja uwzględnia prace związane z oczyszczeniem terenu z 
materiałów niebezpiecznych. 



 
 

9 
 

armia przejmująca magazyny amunicyjne, większość składu zasypywała w 
dołach.  Najpierw więc powinniśmy oczyścić te doły z niewypałów, następnie 
usunąć pozostałości betonowe, które do niczego już się nie nadają, a dopiero na 
końcu projektować tę przestrzeń pod kątem turystyczno-rekreacyjnym. 

30. Proponuję wybetonować chociaż kawałek ścieżki. Uwzględnione częściowo 
Proponujemy mniej inwazyjną naturalna powierzchnię z 
pospółki. Utwardzony zostanie teren wokół stawu. 

31. Czy planujecie Państwo konsultacje w terenie, tak abyśmy podczas spaceru mogli 
wskazać, gdzie poszczególne elementy powinny się znaleźć? 

Odpowiedź  
Niewykluczone, że na etapie projektu budowlanego. 

32. Czy przewidujecie Państwo jakieś głosowanie pod kątem wyboru jednego z 
proponowanych wariantów? 

Odpowiedź  
Konsultacje społeczne nie są referendum, w którym decyduje się 
poprzez głosowanie. Służą poznawaniu opinii i poszukiwaniu 
dobrych rozwiązań. Są wsparciem dla osób podejmujących 
decyzję, ale nie zwalniają tych osób z obowiązku decydowania o 
kształcie konsultowanego przedsięwzięcia. Dlatego też nie będzie 
głosowania. Natomiast projektanci będą musieli wyważyć 
poszczególne opinie i zaproponować takie rozwiązania, które 
będą wypełniać zgłoszone potrzeby w możliwie dużym stopniu i 
jednocześnie będą zgodne ze sztuką projektowania terenów 
rekreacyjnych w mieście. 

33. Czy jest tam przewidziany teren na „grillowisko”?  Odpowiedź  
Nie. Zabraniają tego przepisy. 

34. Czy „grillowisko” mogłoby się znaleźć przy stawie? Odpowiedź  
Patrz wyżej. 

35. Teren, który jest przeznaczony pod inwestycje zachodzi na fort – czy to jest błąd 
projektu, czy takie jest faktyczne założenie? 

Odpowiedź 
Jest to błąd. Zaplanowany tam parking został wyłączony z 
opracowania. 

36. Zależałoby mi, aby zrobić alejkę w okolicach Fortu V, aby umożliwić zwiedzanie 
tego obiektu. 

Odpowiedź 
Wskazany teren leży poza zakresem opracowania. 
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37. Mam uwagę co do inwentaryzacji komunikacji pieszej oraz kołowej przy tej 
części, w której znajduje się ul. Polna – na planie została tutaj oznaczona 
nieprawidłowo ścieżka rowerowa. Znajduje się ona tylko po jednej stronie, 
natomiast po drugiej – zlokalizowany jest krawężnik. 

Odpowiedź 
Podczas konsultacji korzystamy ze schematu poglądowego. Prace 
projektowe będą prowadzone z wykorzystaniem bardzo 
dokładnych map. 

38. Mam wrażenie, że obszar Fortu V ujęty jest w koncepcji. Czy jest to prawda? Odpowiedź 
Jest to błąd. Zaplanowany tam duży parking został wyłączony z 
opracowania. 

39. Czy jeżeli zagospodarujemy środkową część tego obszaru, to nie zniszczymy 
przypadkiem roślin, które tam się znajdują? 

Odpowiedź 
Jest to błąd. Zaplanowany tam duży został wyłączony z 
opracowania. Ścieżki przyrodnicze skanalizują ruch, co uchroni 
runo przed wydeptaniem. Dodatkowo zaplanowano 
wprowadzenie nowej roślinności celem uatrakcyjnienia ścieżek.  

40. Może postawimy na tym terenie jakiś pomnik? Odpowiedź  
Temat poza zakresem opracowania. Propozycje dot. pomników 
można składać do Biura Rady Miasta. 

41. Jak będzie zrobiony ekran do kina letniego? Odpowiedź  
Szczegóły techniczne zostaną opracowane na etapie projektu 
budowlanego. 

42. Czy siłownie zewnętrzne będą umieszczone w północnej części? Odpowiedź  
Koncepcja przewiduje na ten cel środkową część opracowania. 
 

II. Uwagi przesłane drogą elektroniczną Odpowiedź 
1. Moje propozycje do inwestycji w Park na Jarze: 

- montaż oświetlenia parkowego szczególnie na głównych ciągach 
komunikacyjnych i przy zbiorniku wodnym, 
- montaż fontanny pływającej ( lub kaskady wodnej) z podświetleniem na 
zbiorniku wodnym, 
- budowa w parku parku linowego, 
- utworzenie w Forcie V im. Chodkiewicza osiedlowego domu kultury, 

Uwzględniono częściowo 
- oświetlenie parkowe zaplanowano przy stawie oraz przy 
boiskach (w lesie jest to niemożliwe z racji obowiązujących 
przepisów), 
 - do rozważenia na etapie projektu budowlanego, 
- nie przewiduje się budowy parku linowego, 
- okolice Fortu V są poza opracowaniem, 
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- utworzenie tras narciarskich. - możliwe na ten cel jest wykorzystanie zaplanowanych w 
koncepcji ciągów rowerowych. 

2. Szanowni Państwo, 
piszę do Państwa w sprawie koncepcji turystyczno - rekreacyjnego 
zagospodarowania terenów na osiedlu Jar w Toruniu. 
Po zapoznaniu się z treścią koncepcji oraz załączonymi materiałami stwierdzam, 
że całość prowadzi do tego, aby z miejsca cichego i ustronnego, pięknego, bo 
nienaruszonego przez działalność człowieka zrobić miejsce, do którego 
szczególnie w ciepłe i wolne dni będzie zjeżdżać ogromna ilość mieszkańców 
Torunia. Będzie zjeżdżać oczywiście w zdecydowanej większości samochodami, 
zajeżdżać okolicę, parkować gdzie popadnie, blokować drogi dojazdowe do 
budynków, ludzie będą generować hałas, śmiecić, a wyprowadzane zwierzęta 
pozostawiać odchody. Poza tym cały teren straci na uroku i zostanie 
zdegradowany. 
Jeżeli jednak jest już jakaś koncepcja, aby skrawek lasu, który pozostał, ten 
niewielki procent całej przestrzeni osiedla, tę oazę wśród terenów, z których 
zieleń znika w zastraszającym tempie zamienić w plac turystyczno - rekreacyjny 
chciałbym zgłosić następujące uwagi: 
1. Boiska wielkości 30x60 m oraz 15x30 m na tym terenie uważam za pomysł, 
delikatnie mówiąc, nietrafiony. Całkiem niedaleko w dogodnej lokalizacji przy 
ulicy Legionów znajduje się kompleks boisk Orlik, który sprawdza się jako baza 
sportowa dla okolicznych mieszkańców. Nie zauważam najmniejszej potrzeby 
tworzenia na terenie, którego dotyczy koncepcja boisk z następujących 
powodów: 
a) konieczność wycinki dużej ilości zieleni - proponowany teren jest zalesiony, a 
nie ma szansy przygotować tak wielkich boisk bez ingerencji w strukturę terenu i 
bez wycinek na ogromną skalę 
b) generowanie hałasu w bliskim sąsiedztwie strefy ochronnej Natura 2000, w 
której to chronione są nietoperze 
c) generowanie ogromnego ruchu samochodowego po wąskich uliczkach 
osiedlowych przez osoby, które będą chciały podjechać jak najbliżej kompleksu 
sportowego 

 
 
 
 
 
 
Uwzględniono częściowo 
1. Planowane są boiska naturalne. Mają one pełnić rolę miejsc 
integracji mieszkańców osiedla. Ich wielkość  zostanie dokładnie 
określona na etapie projektu budowlanego tak, aby uniknąć 
konieczności usuwania drzew 
 
2.Parking w części południowej został wyłączony z opracowania  
 
3.Zagadnienie zostanie ponownie przeanalizowane na etapie 
projektu budowlanego. 
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d) plany budowy szkoły w niedalekim sąsiedztwie, na terenie której na pewno 
pojawi się kolejny kompleks boisk 
2. Jeden z parkingów, ten od strony południowej powinien znaleźć się 
naprzeciwko drugiego tzn. po drugiej stronie ulicy Watzenrodego - bliżej placu 
zabaw dla dzieci starszych. Nie widzę potrzeby budowania go w południowej 
części terenu ze względu na jego znaczne oddalenie od głównej jego części, w 
której mają znaleźć się prawie wszystkie elementy koncepcji.  
3. Za kompletnie nietrafioną uważam koncepcję utworzenia polany piknikowej i 
wybiegu dla psów w proponowanych lokalizacjach. Wybieg powinien znaleźć się 
we wschodniej części omawianego terenu, zaś w kwestii polany piknikowej nie 
bardzo rozumiem dublowanie się jej z miejscami piknikowymi w centralnej części 
terenu. Polana może znaleźć się również w centralnej części terenu, którego 
dotyczy koncepcja.   
Na koniec coś optymistycznego. Pochwalam pomysł zagospodarowania terenu 
na wschód od ulicy Watzenrodego z urokliwym stawem. 

3. Witam,  
Zgodnie z załączoną na stroną http://www.konsultacje.torun.pl/pl/zielony-jar 
prośbą o przekazywanie opinii dotyczących zagospodarowania turystyczno-
rekreacyjnego terenów zieleni na osiedlu JAR, w obrębie ul. Grudziądzkiej, Polnej 
oraz Ugory oraz po zapoznaniu się z artykułem prasowym na stronie 
internetowej gazety wyborczej Toruń, chciałbym wyrazić zaniepokojenie, czy 
planowane zagospodarowanie terenu przeprowadzone zostanie zgodnie z 
warunkami zrównoważonego rozwoju. Chodzi mi głównie o zasięg planowanej 
wycinki drzew oraz jej konsekwencji dla lokalnego ekosystemu. 

Odpowiedź 
Tak. Wszelkie działania w obszarach leśnych miasta są 
planowane i prowadzone z założeniem jak najmniejszej 
ingerencji w warunki naturalne. W ramach inwestycji nie planuje 
się usunięcia drzew z terenu leśnego. Projekt przewiduje 
natomiast dosadzenie drzew i roślin w strefie planowanych 
ścieżek botanicznych. 

4. Chciałem zabrać głos w sprawie zagospodarowania terenów zieleni na osiedlu 
JAR. 
Wypisałem kilka punktów, o których należy pamiętać i wziąć pod uwagę 
podczas projektowania aby nie popełnić ewentualnych błędów: 

• możliwość budowy amfiteatru, sceny letniej (mogłaby służyć podczas 
ewentualnych koncertów plenerowych, na podobieństwo tego co jest w 

Odpowiedź 
Uwagi zostaną przeanalizowane pod kątem możliwości ujęcia w 
planach podczas tworzenia projektu budowlanego. Należy 
jednak zauważyć, że znaczna grupa uczestników konsultacji 
wnioskuje o jak najmniejszą ingerencję i jak najmniejszy stopień 
„zurbanizowania” tego terenu. Zadaniem projektantów będzie 
analiza i wyważenie zgłaszanych uwag w taki sposób, by wypełnić 
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parku na bydgoskim)  
• uwzględnienie strefy ochronnej Wrzosy 3 (w projekcie jest mowa tylko o 

Wrzosach 2, są nieaktualne informacje bo już jest dyslokacja ujęcia 
wodnego – co zaowocowało podwyższeniem wód gruntowych), 

• czy rekultywacja stawu może wpłynąć na wody gruntowe? (podniesienie 
sztucznie lustra wody może zmienić poziom wód gruntowy stąd lepiej 
pogłębiać – wysokość wód gruntowych na terenie jest zgodna z obecnym 
lustrem wody w jeziorze) 

• uruchomienie ujęcia wodnego Wrzosy 3 może jeszcze bardziej obniżyć 
poziom stanu wód gruntowych 

• staw powinien pełnić funkcję rekreacyjną, (mini plaża itp) 
• budowa odpowiedniej infrastruktury dla ptaków (budki lęgowe itp., mało 

o tym w szkicach projektu)  
• współpraca z właścicielem fortu w celu odbudowy ogrodzenia fortu w 

zgodzie z oryginalnym projektem (wysoka skarpa) 
• kształt bramy wejściowej na teren parku powinien wpasowywać się we 

współczesną architekturę (pozostała architektura również/raczej coś 
ładnego, nowoczesnego niż styl wikingów i ciosanych belek) 

• czy istnieje możliwość odkupienia fortu przez miasto, województwo i 
dopisanie do projektu?  

• uwzględnienie terenu pod ewentualne imprezy na otwartym powietrzu 
(tak jak pisałem wcześniej, amfiteatr, zagospodarowany jakiś plac, scena 
letnia itp.) 

• boisko z zachowaniem strefy buforowej od fortu i osiedla 
• i najważniejsze ze strony mieszkańców pierwszego osiedla na Jarze to 

podłączenie do projektu terenu C6-CPR 155 w celu zagospodarowania 
zielenią zgodnie z jego planem zagospodarowania. Może nawet 
utworzenie korytarza do przejścia z jednej części parku do lasów 
będących własnością Przedsiębiorstwa Lasy Państwowe. To 
stworzyłoby strefę buforową osiedla od części usługowej. 

zgłoszone potrzeby w możliwie dużym stopniu i jednocześnie 
zaprojektować teren zgodnie ze sztuką urządzania obszarów 
rekreacyjnych w mieście. 

5. Poniżej przesyłam moje uwagi do koncepcji zagospodarowania rekreacyjnego Uwzględniono częściowo 
- taki jest zamysł, utwardzenie jest planowane tylko w obrębie 



 
 

14 
 

terenu JAR: 

- teren powinien pozostać jak najbardziej naturalny. Nie można tam betonować 
ścieżek i wykładać je kostką.  
- proszę o pozostawienie terenów grillowych i miejsc do wypoczynku. Przy tych 
miejscach powinny stanąć toalety i kosze na śmieci 
- warto aby w części południowej również zainstalować plac zabaw dla dzieci oraz 
drabinki do siłowni zewnętrznej - zamiast parkingu. Boiska do piłki nożnej oraz 
siatkówki powinny pozostać na miejscu zaplanowanym. 
- brakuje w tym planie miejsc dla młodzieży - powinny się tam znaleźć stoły do 
ping ponga i piłkarzyki 
- wnoszę o zlikwidowanie dwóch parkingów i pozostawienie jednego z 
ograniczoną ilością miejsc do 50. Jest to wystarczająca ilość miejsc postojowych 
dla przyjezdnych, osoby mieszkające na Jarze będą na tereny przychodzić pieszo. 
Przy większej ilości miejsc spowoduje parkowanie tam aut ciężarowych na długi 
okres 
- duża pętla powinna pozostać i zostać wyposażona na swojej trasie w wiele 
różnorodnych miejsc do ćwiczeń i aktywnego wypoczynku 

stawu, 
- przewiduje się miejsca do wypoczynku, bez grillowisk (ich 
dopuszczenie w suchym sosnowym lesie jest niebezpieczne) i 
toalet, 
- parking w części południowej został wyłączony z opracowania,  
 - stoły do ping ponga zostaną uwzględnione w ostatecznej wersji 
koncepcji, 
 
 

6. Zwracam się z prośbą o uwzględnienie następujących kwestii w koncepcji 
zagospodarowania rekreacyjnego terenu JAR: 
1. Minimalną ingerencję w tereny zielone, leśne, pozostawienie tych miejsc jak 
najbardziej naturalnych.  
Jako mieszkaniec nie zgadzam się na ingerencje urbanistyczne takie jak 
betonowe, czy brukowe ścieżki, utwardzone ścieżki pieszo-rowerowe są w 
zupełności wystarczające, zwłaszcza, że wokół całego osiedla powstają asfaltowe 
ścieżki rowerowe, z których rolkarze będą mogli korzystać do woli, np. wzdłuż 
ulicy Watzenrodego, Forteczna, Polna.  
2. Z brakiem ingerencji w tereny zielone wiąże się również mój wniosek o 
ograniczenie miejsc parkingowych z 170 do 50. 
Jeden parking do 50 miejsc jest wystarczający dla przyjezdnych, mieszkańcy 
osiedla JAR będą na te tereny docierać pieszo, bądź rowerem. 
3. Zamiast zbędnego parkingu proszę o zainstalowanie placu zabaw dla dzieci 

Uwzględniono 
1.Ścieżki będą naturalne (pospółka). Planuje się utwardzenie 
tylko okolic stawu. 
2.Parking w części południowej został wyłączony z opracowania. 
3.Koncepcja przewiduje już place zabaw dla dzieci z różnych grup 
wiekowych. 
4.Koncepcja przewiduje, aby miejsca do wypoczynku były 
wyposażone w kosze na odpady, bez toalet. 
5.Stoły do ping ponga zostaną uwzględnione w ostatecznej wersji 
koncepcji. 
6. Kwestia posadowienia boiska będzie analizowana przy okazji 
tworzenia projektu budowlanego. 
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oraz siłowni zewnętrznej. 
4. Tereny do grillowania oraz miejsca do wypoczynku są bardzo wartościową 
częścią tej koncepcji, jeżeli mieszkańcy mają rzeczywiście z tych terenów 
korzystać, proszę o pozostawienie ich. Dodatkowo miejsca te powinny zostać 
wyposażone w kosze na śmieci i toalety.  
5. Na planie brakuje miejsc z piłkarzykami, czy też stołami do ping ponga.  
6. Boiska do piłki nożnej oraz siatkówki powinny pozostać na miejscu 
zaplanowanym.  

7. Zwracam się z prośbą o uwzględnienie następujących kwestii w koncepcji 
zagospodarowania rekreacyjnego terenu JAR: 
 1. Jedną z największych zalet tego osiedla jest bliskość lasu. W związku z tym 
wnoszę o minimalną ingerencję w tereny zielone, leśne a co za tym idzie o 
pozostawienie tych miejsc jak najbardziej naturalnych. Jako mieszkaniec nie 
zgadzam się na ingerencje urbanistyczne takie jak betonowe, czy brukowe 
ścieżki. W mojej opinii już utwardzone ścieżki pieszo-rowerowe są w zupełności 
wystarczające, zwłaszcza, że wokół całego osiedla powstają asfaltowe ścieżki 
rowerowe, z których rolkarze będą mogli korzystać do woli, np. wzdłuż ulicy 
Watzenrodego, Forteczna, Polna. 
 2. W związku z postulatem braku ingerencji w tereny zielone wiąże się również 
mój wniosek o ograniczenie miejsc parkingowych z 170 do 50. Jeden parking do 
50 miejsc będzie w zupełności wystarczający dla osób przyjezdnych zaś 
mieszkańcy osiedla będą nie będą korzystać z aut w celu dotarcia do terenów 
zielonych. Ze względu na niewielką odległość będą docierać pieszo albo 
rowerem.   
3. Miejsce zaoszczędzone na pomniejszeniu parkingu proponuję zagospodarować 
na plac zabaw dla dzieci oraz siłownię zewnętrzną.  
4. Według mojej opinii miejsca w koncepcji wyznaczone pod tereny do 
grillowania oraz miejsca do wypoczynku są bardzo dobrym pomysłem. Jeżeli 
mieszkańcy mają rzeczywiście z tych terenów korzystać, proszę o pozostawienie 
ich. Dodatkowo miejsca te powinny zostać wyposażone w kosze na śmieci i 
toalety.  
5. Boiska do piłki nożnej oraz siatkówki zostały zaplanowane w odpowiednim 

Uwzględniono 
1.Koncepcja nie przewiduje asfaltowych ścieżek rowerowych. 
Zaproponowane zagospodarowanie zostanie wkomponowane w 
istniejącą zieleń. 
2.Parking w części południowej został wyłączony z opracowania. 
3.Koncepcja przewiduje już place zabaw dla dzieci z różnych grup 
wiekowych. 
4.Ostatecznie będą to miejsca jedynie do wypoczynku i 
biwakowania, bez grillowisk. Ich posadowienie w suchym, 
sosnowym lesie jest niebezpieczne dla przyrody. Koncepcja 
przewiduje kosze na odpady, bez toalet. 
5. Kwestia posadowienia boiska będzie analizowana przy okazji 
tworzenia projektu budowlanego. 
6.Stoły do ping ponga zostaną uwzględnione w ostatecznej wersji 
koncepcji. 
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miejscu.  
6. Proponuję dodatkowo w koncepcji zaplanować miejsca pod stoły z 
piłkarzykami lub/i pod stoły do ping ponga.  

8. Miałem okazję zapoznać się z planami zagospodarowania terenów zielonych na 
osiedlu JAR, na którym sam mieszkam od roku. 
Generalnie większość pomysłów uważam za ciekawe, szczególnie ścieżki do 
biegania czy też boiska do piłki nożnej czy też siatkówki plażowej. 
Dobrym pomysłem jest także rekultywacja stawu komendanta i stworzenie tam 
strefy wypoczynku. 
Jednak jest pewien aspekt Państwa pomysłów, który zdecydowanie budzi mój 
sprzeciw – mianowicie budowanie 2 parkingów na 170 samochodów. 
Uważam, że takie rozwiązanie rodzi zagrożenie, że z terenów zielonych korzystać 
będą masowo mieszkańcy innych osiedli Torunia  
i zatracą one swój lokalny charakter. Nie chcemy aby z JARu została stworzona 
„druga Barbarka”, która w trakcie sezonu rozjeżdżana jest 
przez setki samochodów (co niestety zostało umożliwione poprzez wybudowanie 
leśnego parkingu na kilkaset samochodów). 
Zamiast asfaltować parkingami duże połacie terenów zielonych na JARZE, 
zdecydowanie wolałbym aby położono nacisk 
na dogodne skomunikowanie JARu z innymi częściami miasta komunikacją 
zbiorową (autobusy/tramwaje), a także rowerami miejskimi. 
Obecnie najbliższe stacje TRM położone są w dużej odległości od osiedla MSM na 
Jarze: 
- 1,6 km od stacji TRM przy Legionów 
- 2,0 km od stacji TRM przy ul. Kwaitowej/Chełmińskiej 
Oznacza to min. kilkunastominutowy marsz do / ze stacji przy każdej chęci 
skorzystania. 
Postuluję, aby miasto Toruń, jako nadzorca firmy realizującej koncepcję rowerów 
miejskich,  zleciło wybudowanie nowej stacji 
np. przy markecie Intermarche. W ramach rozbudowy osiedla, wskazane będzie 
także budowanie kolejnych stacji m.in. 
przy terenach wypoczynkowych, poddawanych obecnie konsultacjom 

Uwzględniono 
Parking w części południowej został wyłączony z opracowania. 
Kwestię dodatkowych stacji TRM zostanie przekazana do 
Wydziału Sportu i Turystyki, który będzie rozważać tę propozycję 
w ramach rozwoju sieci stacji rowerowych w kolejnych latach. 
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społecznym. 
(Uwagi zgłoszone przez 4 mieszkańców) 

9. Jako mieszkanka osiedla nie chciałabym aby powstał na nim parking/parkingi dla 
ok. 170 samochodów. Teren zostanie bezpowrotnie zniszczony jak to ma teraz 
miejsce na "Barbarce". Nie widzę powodów by budować aż tak wielki parking z 
którego będą korzystać zapewne inne osoby z innych osiedli.  
Postuluje za powstaniem także stacji dla rowerów miejskich kolo Intermarche. 

Uwzględniono 
Parking w części południowej został wyłączony z opracowania. 

10. Miałem okazję zapoznać się z planami zagospodarowania terenów zielonych na 
osiedlu JAR na którym mieszkam, bardzo podobają mi się pomysły 
zagospodarowania stawu oraz pozostałych terenów zielonych. 
Uwagi które chciałem zgłosić dotyczą boisk pomiędzy terenem fortu oraz 
inwestycji Lem-Bud Sosnowa Polana, według mnie Boiska są za blisko tych 
obiektów co może spowodować zbyt duże nasilenie hałasu, także oświetlenie 
sztuczne wieczorem może zakłócać spokój mieszkańców tej inwestycji co może 
powodować liczne sytuację konfliktowe, według mnie boiska te powinny zostać 
przeniesione w okolice miejsca gdzie zgonie z planszą zbiorczą zaplanowane jest 
umieszczenie siłowni plenerowej, dodatkowo co przemawia za przeniesieniem 
tych boisk bardziej w głąb terenu JAR-u jest to że w niedalekiej odległości od 
planowanego położenia boisk znajduje się już jeden taki duży kompleks w 
sąsiedztwie marketu Biedronka który jest raptem kilka minut spacerem od 
obecnie istniejących bloków na początku Jaru, przyszłe boisko powinno powstać 
z drugiej strony osiedla co by wypadało znacznie korzystniej chociaż by dla 
struktury przyszłych powstających blokowisk w dalszej części ulicy 
Watzenrodego. Idealnym rozwiązaniem byłoby położenie w sąsiedztwie drugiego 
planowanego parkingu który znajduje się bliżej stawu. Spowodowałoby że boiska 
byłyby komfortowo usytuowane nie tylko dla obecnych mieszkańców Jaru, ale 
również przyszłych blokowisk powstających chociażby przy ulicy Grasera oraz 
usytuowanych dalej. 
 
Drugą sprawą którą chciałem poruszyć to budowa stacji Toruńskiego roweru 
Miejskiego. Niestety stację są oddalone w sporej części od osiedla i przydałaby 

Uwzględniono częściowo 
Zaproponowano boiska naturalne z oświetleniem parkowym, 
mające pełnić rolę miejsc do integracji. To zupełnie inny typ boisk 
w porównaniu z Orlikami. Ich wielkość i dokładne usytuowanie 
możliwe będzie do określenia na etapie projektu budowlanego. 
 
Kwestię dodatkowych stacji TRM zostanie przekazana do 
Wydziału Sportu i Turystyki. 
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się stacja TRM na osiedlu szczególnie przy takich terenach rekreacyjnych i 
położenie nacisku na dojazd do tych terenów komunikacją miejską.  

11. Piszę w imieniu swoim i myślę, że wielu właścicieli psów. Brakuje na osiedlu 
miejsca, w którym można aktywnie spędzić czas ze swoim psiakiem. W 
Warszawie większość osiedli „wyposażona jest” w psi park rozrywki. Chodzi o 
ogrodzone miejsce z przeszkodami itp. gdzie właściciel może spędzić czas ze 
swoim zwierzakiem, nikomu nie przeszkadzając. Podaję Państwu link jak to może 
wyglądać http://www.nie-taki-pies.pl/pierwszy-psi-park-w-warszawie-juz-
otwarty/. Czasem sprzęt do takich psich parków chętnie sponsorują producenci 
karm i akcesoriów dla psów. Ponieważ pomyśleliście państwo o siłowni i placach 
zabaw, których między blokami jest już kilka, mam nadzieję, że moja propozycja 
zostanie rozpatrzona. Dodatkowo warto pomyśleć o śmietnikach na psie kupy i 
być może woreczkach, żeby zachęcić tych mniej świadomych do sprzątania po 
swoim psie. 

Uwzględniono 
Koncepcja uwzględnia miejsce na ogrodzony wybieg dla psów. 

12. Ponieważ nie mogłam uczestniczyć w konsultacjach, chciałabym sie 
wypowiedzieć mailowo na temat zaproponowanej koncepcji. Poniżej kilka moich 
sugestii/opinii: 
1. Amfiteatr - nie sądzę by takie miejsce było wykorzystywane, jest coś 
podobnego w parku miejskim na Bydgoskiej i tylko niszczeje... odpuściłabym to 
2. Siłownia zewnętrzna - wydaje mi się wystarczy jedna na tym terenie. Na 
osiedlu Zielony Jar jest taka i świeci pustkami, pewnie podobne się znajdą na 
innych osiedlach... 
3. Miejsca piknikowe, rekreacyjne - oby było ich jak najwięcej, takich miejsc 
brakuje w Toruniu a są potrzebne :) 
4. Wybieg dla psów - obowiązkowy punkt programu :-D psów już teraz jest dużo 
i nie ma gdzie ich bezpiecznie spuścić żeby się wyhasały, a w lesie będzie w miarę 
przybywania mieszkańców coraz tłoczniej i pies nie pobiega. 
> przeszkody, jeśli miałyby powstać - jeśli pies nie ćwiczy do agility to raczej z 
tego nie będzie korzystał i przy zwykłym bieganiu mogą być niebezpieczne dla 
psa, tak więc byłabym za tym aby je ograniczyć do rozsądnej ilości (szczególnie 

Uwzględniono 
1.W sprawie amfiteatru zgłaszane są różne postulaty. 
Zagadnienie będzie analizowane w etapie projektowym. 
2. Siłownia zewnętrzna będzie towarzyszyła tez innym 
urządzeniom sportowym typu „naturalna ścieżka zdrowia” 
3. Miejsca piknikowe będą wyposażone w solidne ławy, stoły, 
kosze na odpady. 
4. Mając na uwadze doświadczenia z innymi wybiegami dla psów 
na terenie miasta oraz dzięki współpracy z behawiorystą 
wyposażenie wybiegu dla psów będzie minimalistyczne.  
 
Oświetlenie przy wybiegu i wzdłuż alejek (oprócz okolicy stawu) 
nie jest możliwe z uwagi na ograniczenia prawne (w lasach 
zabrania się takiej infrastruktury). 
  

http://www.nie-taki-pies.pl/pierwszy-psi-park-w-warszawie-juz-otwarty/
http://www.nie-taki-pies.pl/pierwszy-psi-park-w-warszawie-juz-otwarty/
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niebezpieczne wydają się być te małe przeszkody ustawione w szereg do 
skakania przez nie). Większość psów uwielbia po prostu bieganie za piłką, szaloną 
zabawę z drugim psem, a wpadniecie rozpędzonego psa na taką przeszkodę 
może skończyć się bardzo źle. 
> Prośba też aby było jakieś oświetlenie przy tym wybiegu. Na większości 
wybiegów w Toruniu nie ma takowego i po zmroku ryzykownie jest iść z psem na 
taki ciemny wybieg. 
> I ostatnia uwaga co do wybiegu - proszę w imieniu mojej suni i jej koleżanek i 
kolegów o jak największy plac :D, np. wielkości wybiegu przy Niesiołowskiego. 
5. Plaża i zagospodarowanie oczka - REWELACJA :) tylko nie wiem czy to oczko 
dotrwa do czasu realizacji bo tej wody tam coraz mniej ;) 
6. Trasa dla biegaczy - super pomysł, drabinki, miejsca do ćwiczeń super 
7. Drewniane kładki - bardzo fajne i estetyczne rozwiązanie :) 
  
Pytanie - czy jest przewidziane jakieś oświetlenie ścieżek, tak by po zmroku 
można było tam biegać czy iść na spacer? szczególnie istotne to będzie jesienią i 
zimą. 
  
I taka ogólna uwaga - proszę o baaardzo szybką realizację bo ja osobiście nie 
mogę się już doczekać tych wszystkich miejsc :) 

 
13. Mam kilka pytań i uwagę do projektu przygotowanego przez firmę Linia Art z 

Gdańska, a odnoszącego się do zagospodarowania obszarów na terenie osiedla 
JAR w Toruniu. 

1. Czy nie istnieje niebezpieczeństwo, iż w związku z uzbrajaniem terenu 
pod kolejne części osiedla poziom wód gruntowych nie obniży się na tyle, 
że dojdzie do zaniku stawu (działka 182) przygotowywanego do 
rekultywacji? 

2. Czy w ramach projektu planowane jest oczyszczenie z samosiejek 
przedstoku Fortu V? Plan: „Analiza komunikacji pieszej i kołowej” 

Odpowiedź 
1.Kwestia ta zostanie rozstrzygnięta przez specjalistę na etapie 
projektu budowlanego. 
2.Faktycznie teren przed Fortem V jest poza opracowaniem. 
Wyłączono z niego również parking zlokalizowany w południowej 
części, w sąsiedztwie Fortu.  
3.Zaproponowano boiska naturalne z oświetleniem parkowym, 
mające pełnić rolę miejsc do integracji. To zupełnie inny typ boisk 
w porównaniu z Orlikami. Ich wielkość i dokładne usytuowanie 
możliwe będzie do określenia na etapie projektu budowlanego 
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wskazuje na to, że ten obszar także znajduje się na obszarze objętym 
projektem (południowa granica działki 190). Jeśli tak, to czy 
uwzględniono także problem zaśmiecana fosy czoła fortu przez osoby 
poruszające się w wzdłuż drogi krytej przy kracie fortecznej - oczywiście 
w przypadku udostępnienia tejże w ramach projektu (analogiczny 
problem występuje w Forcie II) i kto (miasto czy właściciel) zadba o 
zabezpieczenie odcinka drogi krytej czoła, gdzie krata została zrabowana 
i istnieje realne niebezpieczeństwo wpadnięcia do fosy. 

3. Umiejscowienie zespołu boisk w południowej części działki 190 jest dość 
kontrowersyjnym pomysłem. Należy wziąć pod uwagę, iż ok 900 metrów 
dalej, w rejonie ulic Legionów i Inżynierskiej znajduje się podobne boisko 
wzniesione kilka lat temu. Proponuję zatem lokalizację tychże boisk w 
miejsce projektowanej siłowni zewnętrznej (teren graniczący od 
południa z działkami 200/1-200/3), samą siłownię przenosząc w miejsce 
boiska - zamiana lokalizacji. Relokacja boiska do środkowej części 
projektowanego zmniejszy dość znaczne do niego odległości dla 
mieszkańców północnej części osiedla, co jest nie bez znaczenia dla 
potencjalnych korzystających. Dodatkowym atutem tej zamiany będzie 
to, iż chętni do skorzystania z siłowni umieszczonej nieco dalej niż 
poprzednio, będą mieli za sobą nieco dłuższy spacer, który można 
traktować jako rozgrzewkę przed ćwiczeniami. 
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Podsumowanie 
 

 
Konsultacje społeczne „Zielony JAR”, zorganizowane przez Wydział 
Komunikacji Społecznej i Informacji we współpracy z Wydziałem 
Środowiska i Zieleni,  odbywały się w terminie od 23 listopada do 14 
grudnia 2017 roku. Umożliwiły one mieszkańcom przedstawienie 
własnych opinii na temat koncepcji przedprojektowej dotyczącej 
zagospodarowania turystyczno-rekreacyjnego terenów zieleni na 
osiedlu JAR w Toruniu. 
W spotkaniu otwartym wzięło udział ok. 50 osób, natomiast drogą 
elektroniczną swoje uwagi przesłało 16 osób. Wszystkie zebrane  
wypowiedzi zostały szczegółowo przeanalizowane przez 
odpowiednie wydziały merytoryczne Urzędu Miasta Torunia. 
Podczas spotkania otwartego z mieszkańcami większość osób 
odniosła się przychylnie do zaproponowanej koncepcji. Obawy 
wzbudził pomysł budowy parkingu w południowej części osiedla 
(negatywne głosy wobec tej propozycji wyrazili również internauci), 
który jednak został odrzucony i nie zostanie włączony do 
opracowania. W niektórych kwestiach mieszkańcy wyrażali 
odmienne poglądy i wzajemnie wykluczające się propozycje. 
Uwagi do projektu wniesione przez mieszkańców w procesie 
konsultacji w znacznej części zostały uwzględnione i znalazły 
odzwierciedlenie we wniosku projektowym o dofinansowanie 
zewnętrzne, który - ze względu na napięte terminy, został 
przygotowany przez Wydział Środowiska i Zieleni UMT - wcześniej i, 
uchwałą Rady Miasta Torunia, zatwierdzony do realizacji w ramach 
projektu „Zagospodarowanie turystyczno-rekreacyjne lasów 
miejskich”. Niewykluczone, że wstępny projekt budowlany zostanie 
przed ostatecznym zatwierdzeniem poddany dodatkowemu 
opiniowaniu. 
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              Opracowanie: 

Wydział Komunikacji Społecznej i Informacji Urzędu Miasta Torunia 
ul. Wały gen. Sikorskiego 8 
87-100 Toruń 
E: wksii@um.torun.pl 
T: 56 611 87 47 
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Informacje o konsultacjach w mediach lokalnych  
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Załącznik  nr 1  
Informacje w mediach lokalnych 

Informacje w serwisie dziendobrytoru.pl, 29.11.2016 
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Cały tekst: 

Ruszyły konsultacje społeczne dotyczące turystyczno-rekreacyjnego zagospodarowania terenów 
zieleni na JAR-ze. Co może tam powstać? 

JAR to obecnie jeden z najbardziej dynamicznie rozwijających się obszarów w naszym mieście. Mało 
kto się spodziewał, że ta część miasta będzie tak prężnie się rozrastać. Dlatego też jeszcze brakuje 
osiedlowej infrastruktury np. wiele terenów zieleni wciąż stoi odłogiem. 

To ma się już wkrótce zmienić. A tereny zieleni mają zostać urządzone wspólnie z mieszkańcami, w 
ramach wytycznych wypracowanych podczas trwających konsultacji społecznych. Rozmowy dotyczą 
zagospodarowania turystyczno-rekreacyjnego terenów w północnym Toruniu - w obrębie ulic: 
Grudziądzkiej, Polnej, Ugorów i granicy miasta z gminą Łysomice. 

- W ramach proponowanej koncepcji, która stanowi bazę wyjściową dla możliwości urządzenia tego 
terenu, przewiduje się stworzenie przestrzeni przyjaznej rodzinom, dzieciom, osobom starszym oraz 
strefy wspierającej rozwój lokalnej turystyki - tłumaczą urzędnicy z toruńskiego magistratu. 

Co zatem może się pojawić na JAR-ze? W parku na JAR-ze mogą się pojawić: miejsca na place zabaw 
dla dzieci młodszych i starszych, siłownie zewnętrzne, górka plażowa, miejsca piknikowe, leśny 
amfiteatr, skwer z widokiem na wodę, trasy piesze i rowerowe. Mają one spełniać potrzeby nie tylko 
obecnych, ale także przyszłych mieszkańców tego osiedla. 

Na tym obszarze przewidziano m.in. cztery główne trasy piesze. Pierwsza - "do fortu" prowadzi 
przez centralną część parku, dla osób, które dostać się na teren fortu i poznać przy okazji faunę i florę 
parku, druga - "duża pętla" dla biegaczy i lubiących aktywny wypoczynek, trzecia - "mała pętla" na 
rodzinne spacery prowadząca np. przez place widokowe do wieży widokowej i czwarta - "szybka" 
prowadząca z północy na południe parku łącząca się z główną ścieżką rowerową przy ul. Fortecznej i 
Polnej. Propozycje zagospodarowania znajdziemy na stronie miejskiej. 

Zagospodarowanie terenów na JAR-ze ma się odbywać w zgodnie z naturą. A to oznacza, że zostaną 
zachowane rosnące tam drzewa. Podczas konsultacji torunianie mogą zgłaszać opinie i uwagi 
dotyczące propozycji projektowych. Te postulaty będą podstawą do dalszych prac projektowych. 

Plan konsultacji? W czwartek (1 grudnia) o godz. 17.30 startuje spotkanie konsultacyjne w Bella Line 
Centrum Wellness Wrzosy przy ul. Orląt Lwowskich 9-11. Niezależnie od tego można słać opinie do 
14 grudnia do magistrackiego wydziału komunikacji społecznej i informacji: 
konsultacje@um.torun.pl. 

 

 

 

I 

 

 

http://www.konsultacje.torun.pl/sites/default/files/pictures/2016/zielony_jar_koncepcja_11-2016.pdf
mailto:konsultacje@um.torun.pl
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Informacja na profilu Facebookowym Osiedla Zielony Jar Toruń, 28.11.2016 

 

 

 

 

Informacja na profilu Facebookowym JAR MSM Toruń, 12.12.2016 

 


